



**Atchafalaya Trace Commission Board Meeting
Wednesday, May 8, 2024 – 10 a.m. Duchamp Opera House
200 S Main Street, St. Martinville, LA 70582**

Commissioners Present

Don Haydel, Ascension
Darrel Rivere, Assumption
Wilbert Carmouche, Avoyelles, Chair
Chris Burton, Iberia
John Clark, Iberville
Fawn Hernandez, Lafayette
Jennifer Stelly, St. Martin
Angelique Bergeron, West Baton Rouge, Secretary
Ryan Page, Terrebonne

Commissioners Absent

Linda Gardner, Concordia
Hilary Collis, East Baton Rouge
Paula Lambert, Pointe Coupee
Herman Fuselier, St. Landry
Carrie Stansbury, St. Mary, Treasurer

Others Present

Justin Lemoine, Atchafalaya National Heritage Area
Collin Lindrew, Atchafalaya National Heritage Area
Caroline Cassagne, Atchafalaya National Heritage Area
Angela Rathle, National Park Service

AGENDA

I. Call to Order and Pledge of Allegiance (Wilbert)

Chair Wilbert Carmouche called the meeting to order at 10:08 a.m. Angelique Bergeron led the Pledge of Allegiance.

II. **Agenda Approval (Wilbert)**

Carmouche called for approval of the agenda. Bergeron noted to correct the date to May 8. Ryan Page seconded the motion. The motion passed unanimously 8-0 (with Linda Gardner, Hilary Collis, Paula Lambert, Herman Fuselier, and Carrie Stansbury absent).

III. **Minutes Approval (Wilbert)**

Bergeron edited page 2 to remove "March 13." Bergeron has notes on the French translations she will share with Caroline Cassagne. Bergeron agreed to approve the minutes as amended. Don Haydel moved to approve, seconded by Bergeron. The motion carried unanimously 8-0 (with Linda Gardner, Hilary Collis, Paula Lambert, Herman Fuselier, and Carrie Stansbury absent).

IV. **New Commissioner Welcome**

A. John Clark, Iberville Parish

Justin Lemoine welcomed everyone to St. Martinville. Lemoine welcomed new commissioner John Clark. Clark shared he works in government and enjoys hunting and fishing. He serves as director of economic development and environmental for Iberville Parish.

Lemoine shared Linda Gardner has elected not to continue on the board. He will keep the Commission up-to-date on new appointments.

V. **2024 Commission Meetings Discussion**

A. July 10: WBR Museum ***Grants approval meeting***

B. Sept 11: TBD (Ascension)

Lemoine noted Ascension and Iberia commissioners can decide which wants to host.

C. Nov 13: End-of-Year Wrap-Up Location TBD

VI. **Alliance of National Heritage Areas Recap**

Lemoine shared photos from the Alliance of National Heritage Areas conference recap. It was very successful. The programming made attendees think about culture in their heritage areas.

VII. **ANHA Staff Updates**

A. Lafourche Parish Legislation (Justin)

The Senate and House Natural Resources and Park subcommittee is reviewing the boundary expansion legislation on Wednesday, May 15. Rep. Scalise and Sen. Cassidy think it will pass this Congress. If it passes, ANHA will host a public meeting in Lafourche Parish to create a report document to include in the

addendum. Once that is passed and signed, ANHA will work with state legislators to amend ANHA's enabling state legislation.

B. ANHA Signage

The DOTD contact working with ANHA on sign replacements retired and then passed away. Lemoine met with her replacement and will get an update on the timeline.

Ryan Page shared Terrebonne Parish is developing a paddle trail around the parish. Page asked if ANHA signs could be used as a template. Lemoine advised Page to connect with Darrel Rivere regarding paddle trail signage. Terrebonne Parish is also working on parish-wide signage and will work with Lafourche, especially with the upcoming boundary modification.

C. 2024 Session Priorities/Budget

Lemoine is working with Sen. Miguez and Rep. Beaulieu to secure recurring state funding for rural technical assistance. Lemoine may be reaching out to commissioners to send letters to their representatives.

D. Atchafalaya Grants Month (Caroline)

Cassagne reminded the commission Legacy Grants are open and will close May 31.

E. Community Empowerment Update (Collin)

Collin Lindrew shared ANHA is partnering with the LSU AgCenter to host the Rural Complete Streets Summit in June. Communities that will likely participate include Arnaudville, Baldwin, New Roads, Livonia, and White Castle, among others.

Linrew noted that all communities that participated in the summit last year and submitted a TAP application received funding.

Lindrew also shared that ANHA assisted St. Martinville and Ferriday with Safe Routes to Public Places applications. The communities are waiting on a decision. ANHA is still working with Mary Beth Lima at LSU on a new playground for Baldwin. The class did a fabulous job on the cost estimate and design. ANHA and Baldwin will use the pro-bono work to pursue funding for Baldwin. ANHA and LSU will likely conduct a similar project for Ferriday.

Cassagne shared ANHA is partnering on interpretive signage projects throughout the heritage area. Cassagne is working with Basin Landing on developing small water heritage signs. Additionally, ANHA is working with the Downtown

Development District on sign complements to the Water Heritage Trail on the downtown Baton Rouge riverfront.

F. 2024 Staff Travel

1. Rural Tourism Conference

2. Congres de Mondial

Lemoine shared there are lots of programmatic events happening. He will be coordinating Louisiana vendors and will update the commission on any news.

3. Silos & Smokestacks

Cassagne will attend in October.

4. LTA Travel Summit

Travel Summit will takea place in Shreveport in August.

VIII. **ANHA Projects Update (Justin)**

Lemoine shared the list of projects and encouraged the commission to ask any questions. Cassagne updated the commission on the mural project. The Morgan City mural is completed. The Simmesport mural is in progress. Cassagne will share a ribbon-cutting invitation with the commission once a date is set.

Cassagne also shared the native wildlife coloring book ANHA is developing. The coloring book will include Louisiana French and Louisiana Creole language components. Cassagne will be attending the Teacher Leader Summit at the end of May to start the conversation on updating ANHA's curriculum. Bergeron shared she would reach out to ANHA with an idea on the curriculum.

IX. **St. Martin Parish Presentation (Jennifer)**

Jennifer Stelly shared St. Martinville is one of the oldest cities in Louisiana. The Duchamp Opera house, where the meeting was hosted, is one of the oldest opera houses in the nation.

X. **Other Business**

A. Comments from public attendees (if any)

There was no other public in attendance.

XI. Commissioner Announcements

A. *Ascension* – Don Haydel shared that Gospel in the Park at Jambalaya Park is May 11. The Jambalaya Festival is May 24-26. The VFW hall has swamp pop dances twice a month on Sunday afternoons.

- B. *Assumption* – Rivere shared it has been a tough year for crawfish in Iberville and Assumption. Rivere and Clark met about the Pierre Part-Bell River Museum. The Museum is receiving a \$150,000 from the Recreational Trails Program for the walking trail. The paddle trail is ready to launch, just waiting on the contractor to put up road crossings. Pierre Part will host a grand opening in mid-June. Memorial Day weekend is the annual church fair in Pierre Part.
- C. *Avoyelles* – Travel Avoyelles hosted the LSU Nutritionist Conference. The Jefferson Highway Conference was very successful. Avoyelles Parish is twinning with Belle Chasse in Nova Scotia. They will be visiting Avoyelles for the Cochon de Lait festival. The Cochon de Lait Festival is May 10-11. Travel Avoyelles is preparing to launch their Miss Louisiana tourism video. The Tunica Biloxi PowWow is May 11. The Corn Festival is in June. The Avoyelles Arts and Music Festival is on July 4.
- D. *East Baton Rouge* – Live After Five has started up again. The Crawfish Cookoff is May 10. LASM currently has Chase Mullen's art pieces on display. Alliance Francaise is going to open a branch in Baton Rouge (They already have New Orleans and Lafayette locations.)
- E. *Iberia* – Cane River Pecan Company has a French table every Thursday. May 16-25, Bayou Teche Museum is displaying George Rodrigue paintings that have never been publicly viewed. There is a Go Paddle youth workshop on June 8.
- F. *Iberville* – On June 1, the Bayou Pigeon Heritage Association is having a crawfish boil. The Swamp Life Expo is the first Saturday in October. Clark welcomed commissioners to participate.
- G. *Lafayette* – May 11 is the State of the Arts Summit looking at the Acadiana Region. Patti Griffin playing next week. Vermilionville Creole Culture Day coming up. Zydeco Extravaganza is May 26. The Louisiana Music Museum wrapped RFQ stage and invited six firms to submit full proposals. Should have a firm chosen by August. ACA met with Elise from Nova Scotia who is the contact for the MOU between Louisiana and Nova Scotia for cultural exchange.
- H. *Pointe Coupee* – Vibes on the River will take place every Friday in May on the banks of False River. The #Pointe Coupee Proud mural dedication is June 7 at 5 p.m.
- I. *St. Martin* – St. Martin Tourism is heading to Gator by the Bay a Zydeco festival in San Diego. The first week of July is Portland Waterfront Blues Festival. Turtles

is open – first of its kind building along the basin – and the grand opening will be June 8. Cypress Cove has new owners. One of the co-owners is Jourdan Thibodeaux. They are doing live music every weekend. Cities and business along Bayou Teche have partnered with wanderlust kayak rentals for tours. Teche Center for the Arts is expanding its gallery space. Stelly is helping crawfishermen apply for SBA disaster loans.

- J. *St. Mary* – Wedell-Williams Aviation and Cypress Sawmill Museum is hosting a presentation called Some Like it Hot: Growing Okra in Containers on May 25. The Morgan City Public Library is hosting a Plant and Seed Swap on June 5. The 12th Annual Morgan City Open Fishing Rodeo is on June 8. The 4th Annual Soul Food Festival in Franklin is June 14-15.
 - K. *Terrebonne* – Page shared a group is trying to move the boat museum from Lockport to Thibodaux. There will be a Native American graduation ceremony on May 13. Blackberry Festival is May 18. Terrebonne just had the blessing of the fleet. Houma received the USS Kidd and will open up for tours while it is there.
 - L. *West Baton Rouge* – The West Baton Rouge Museum hosted Musicians Fete. Kite Fest was successful. The summer exhibit is the “Evolution of the Revolution.” In June, Bergeron will be at Capitol Park Museum for an immersive creole camp. The WBR Museum is hosting a reception for the Rural Tourism Summit on June 10.
 - M. *National Park Service* – NPS has finally awarded a contractor for Eunice. The Prairie Acadian Culture Center will be hopefully open in the fall. Thibodaux is getting a new tour boat to go toward Laurel Valley starting on May 24. The Depot Museum will have live music on May 11. There is an Anna Garcia art exhibit in Thibodaux. A leprosy exhibit from Carville is on display in Lafayette. Summer camps start next month.
- XII. **Adjourn (Wilbert)**
- Carmouche called for a motion to adjourn. Rivere moved to adjourn, seconded by Bergeron. The meeting adjourned at 11:58 a.m.



**Atchafalaya Trace Commission Board Meeting
Mercredi 8 mai 2024 - 10 a.m. Duchamp Opera House
200 S Main Street, St. Martinville, LA 70582**

Commissaires présents

Don Haydel, Ascension
Darrel Rivere, Assomption
Wilbert Carmouche, Avoyelles, Président
Chris Burton, Iberia
John Clark, Iberville
Fawn Hernandez, Lafayette
Jennifer Stelly, St. Martin
Angelique Bergeron, West Baton Rouge, Secrétaire

Commissaires absents

Linda Gardner, Concordia
Hilary Collis, East Baton Rouge
Paula Lambert, Pointe Coupee
Herman Fuselier, St. Landry
Carrie Stansbury, St. Mary, Trésorier

Autres personnes présentes

Justin Lemoine, Atchafalaya National Heritage Area
Collin Lindrew, Atchafalaya National Heritage
Caroline Cassagne, Atchafalaya National Heritage Area
Angela Rathle, National Park Service

AGENDA

I. Rappel à l'ordre et serment d'allégeance (Wilbert)

Le président Wilbert Carmouche ouvre la séance à 10 h 08. Angélique Bergeron dirige le serment d'allégeance.

II. Approbation de l'ordre du jour (Wilbert)

Carmouche demande l'approbation de l'ordre du jour. Bergeron fait remarquer qu'il faut

corriger la date pour qu'elle corresponde au 8 mai. Ryan Page appuie la proposition. La motion est adoptée à l'unanimité 8-0 (Linda Gardner, Hilary Collis, Paula Lambert, Herman Fuselier et Carrie Stansbury sont absents).

III. **Approbation du procès-verbal (Wilbert)**

Bergeron modifie la page 2 en supprimant "13 mars". Bergeron a des notes sur les traductions françaises qu'elle partagera avec Caroline Cassagne. Bergeron accepte d'approuver le procès-verbal tel que modifié. Don Haydel propose d'approuver le procès-verbal, appuyé par Bergeron. La motion est adoptée à l'unanimité 8-0 (Linda Gardner, Hilary Collis, Paula Lambert, Herman Fuselier et Carrie Stansbury sont absents).

IV. **Bienvenue aux nouveaux commissaires**

A. John Clark, paroisse d'Iberville

Justin Lemoine a souhaité la bienvenue à tous à St Lemoine souhaite la bienvenue au nouveau commissaire John Clark. M. Clark a déclaré qu'il travaillait dans le secteur public et qu'il aimait la chasse et la pêche. Il est directeur du développement économique et de l'environnement pour la paroisse d'Iberville.

Lemoine a indiqué que Linda Gardner avait choisi de ne pas continuer à siéger au conseil d'administration. Il tiendra la Commission au courant des nouvelles nominations.

V. **Discussion sur les réunions de la Commission en 2024**

A. 10 juillet : Musée WBR ***Réunion d'approbation des subventions***

B. 11 septembre : TBD (Ascension)

Lemoine a noté que les commissaires d'Ascension et d'Iberia peuvent décider qui veut accueillir

C. 13 novembre : Synthèse de fin d'année Lieu à déterminer

VI. **Récapitulation de la**

conférence de l'Alliance des aires patrimoniales nationales Lemoine a partagé des photos de la récapitulation de la conférence de l'Alliance des aires patrimoniales nationales. Cette conférence a été très réussie. La programmation a incité les participants à réfléchir à la culture dans leurs aires patrimoniales.

VII. **Mises à jour du personnel de l'ANHA**

A. Législation de la paroisse de Lafourche (Justin)

La sous-commission des ressources naturelles et des parcs du Sénat et de la Chambre des représentants examine la législation sur l'extension des frontières

le mercredi 15 mai Le représentant Scalise et le sénateur Cassidy pensent qu'elle sera adoptée par le Congrès. Si elle est adoptée, l'ANHA organisera une réunion publique dans la paroisse de Lafourche pour créer un document de rapport à inclure dans l'addendum. Une fois la loi adoptée et signée, l'ANHA travaillera avec les législateurs de l'État pour amender la législation habilitante de l'ANHA.

B. Signalisation de l'ANHA

Le contact du DOTD travaillant avec l'ANHA sur le remplacement des panneaux a pris sa retraite et Lemoine a rencontré son remplaçant et obtiendra une mise à jour sur le calendrier.

Ryan Page a indiqué que la paroisse de Terrebonne était en train de développer un sentier de pagaie autour de la paroisse. Page demande si les panneaux de l'ANHA pourraient être utilisés comme modèle. M. Lemoine conseille à M. Page de contacter Darrel Rivere au sujet de la signalisation du sentier de pagaie. La paroisse de Terrebonne travaille également sur la signalisation à l'échelle de la paroisse et travaillera avec Lafourche, en particulier avec la modification prochaine des frontières.

C. Priorités de la session 2024

Lemoine travaille avec le sénateur Miguez et le représentant Beaulieu pour obtenir un financement récurrent de l'État pour l'assistance technique rurale. Lemoine pourrait demander aux commissaires d'envoyer des lettres à leurs représentants.

D. Mois des subventions de l'Atchafalaya (Caroline)

Cassagne a rappelé à la commission que les subventions d'héritage sont ouvertes et se termineront le 31 mai.

E. Mise à jour sur l'autonomisation des communautés (Collin)

Collin Lindrew a indiqué que l'ANHA s'associe au LSU AgCenter pour organiser le Rural Complete Streets Summit en juin Les communautés qui y participeront probablement sont Arnaudville, Baldwin, New Roads, Livonia et White Castle, entre autres.

Linrew a noté que toutes les communautés qui ont participé au sommet l'année dernière et qui ont soumis une demande TAP ont reçu un financement

Lindrew a également indiqué que l'ANHA a aidé St. Martinville et Ferriday à présenter des demandes de financement pour des itinéraires sécurisés dans les

lieux publics. Les communautés attendent une décision.

L'ANHA travaille toujours avec Mary Beth Lima à LSU sur une nouvelle aire de jeux pour Baldwin La classe a fait un travail fabuleux sur l'estimation des coûts et la conception. L'ANHA et Baldwin utiliseront le travail pro-bono pour rechercher des financements pour Baldwin. L'ANHA et LSU mèneront probablement un projet similaire pour Ferriday.

Cassagne a fait part du partenariat de l'ANHA sur des projets de panneaux d'interprétation dans l'ensemble de la zone patrimoniale Cassagne travaille avec Basin Landing sur le développement de petits panneaux sur le patrimoine aquatique. En outre, l'ANHA collabore avec le Downtown Development District pour compléter la signalisation du Water Heritage Trail sur le front de mer du centre-ville de Baton Rouge.

F. 2024 Voyages du personnel

1. Conférence sur le tourisme rural
2. Congrès mondial

Lemoine a indiqué que de nombreux événements programmatiques Il coordonnera les vendeurs de Louisiane et tiendra la commission informée de toute nouvelle.

3. Silos et cheminées

Cassagne y participera en octobre

4. LTA Travel Summit

Travel Summit se tiendra à Shreveport en août

VIII. **Mise à jour des projets de l'ANHA (Justin)**

Lemoine a partagé la liste des projets et a encouragé la commission à poser des questions. Cassagne informe la commission sur le projet de fresque. La fresque de Morgan City est terminée. Celle de Simmesport est en cours. Cassagne fera part à la commission d'une invitation à couper le ruban dès qu'une date aura été fixée.

Cassagne a également parlé du livre de coloriage sur la faune indigène que l'ANHA est en train de développer Le livre de coloriage comprendra des éléments en français de Louisiane et en créole de Louisiane. Mme Cassagne participera au Sommet des enseignants à la fin du mois de mai pour entamer la conversation sur la mise à jour du programme d'études de l'ANHA. Mme Bergeron a indiqué qu'elle contacterait l'ANHA pour lui faire part d'une idée concernant le programme d'études.

IX. Présentation de la paroisse de St. Martin (Jennifer)

Jennifer Stelly a expliqué que St. Martinville est l'une des plus anciennes villes de Louisiane. L'opéra Duchamp, où s'est tenue la réunion, est l'un des plus anciens opéras du pays.

X. Autres affaires

A. Commentaires du public présent (le cas échéant)

Il n'y a pas d'autre public présent

XI. Annonces des commissaires

A. *Ascension* - Don Haydel a annoncé que le Gospel in the Park au Jambalaya Park aura lieu le 11 mai. Le festival Jambalaya aura lieu du 24 au 26 mai. La salle VFW organise des danses swamp pop deux fois par mois le dimanche après-midi.

B. *Assomption* - Mme Rivere mentionne que l'année a été difficile pour les écrevisses dans les régions d'Iberville et d'Assomption. Rivere et Clark se sont rencontrés au sujet du Musée Pierre Part-Bell River. Le musée reçoit 150 000 \$ du programme des sentiers récréatifs pour le sentier pédestre. Le sentier de pagaie est prêt à être lancé, il n'y a plus qu'à attendre que l'entrepreneur installe les traversées de route. Pierre Part organisera une inauguration à la mi-juin. Le week-end du Memorial Day a lieu la foire paroissiale annuelle à Pierre Part.

C. *Avoyelles* - Voyage Avoyelles a accueilli la conférence des nutritionnistes de la LSU. La conférence sur la route de Jefferson a connu un grand succès. La paroisse d'Avoyelles est jumelée avec Belle Chasse en Nouvelle-Écosse. Ils visiteront Avoyelles pour le festival Cochon de Lait. Le festival Cochon de Lait aura lieu les 10 et 11 mai. Travel Avoyelles se prépare à lancer sa vidéo touristique Miss Louisiane. Le PowWow Tunica Biloxi aura lieu le 11 mai. Le festival du maïs aura lieu en juin. Le festival des arts et de la musique des Avoyelles a lieu le 4 juillet.

D. *East Baton Rouge* - Live After Five a repris. Le concours de cuisine d'écrevisses aura lieu le 10 mai. Le LASM expose actuellement les œuvres d'art de Chase Mullen. L'Alliance française va ouvrir une succursale à Baton Rouge (elle a déjà des succursales à la Nouvelle-Orléans et à Lafayette).

E. *Iberia* - Cane River Pecan Company propose une table française tous les jeudis. Du 16 au 25 mai, le Bayou Teche Museum expose des peintures de George

Rodrigue qui n'ont jamais été exposées au public. Un atelier Go Paddle pour les jeunes est organisé le 8 juin.

- F. *Iberville* - Le 1er juin, la Bayou Pigeon Heritage Association organise une cuisson d'écrevisses. La Swamp Life Expo aura lieu le premier samedi d'octobre. Mme Clark invite les commissaires à y participer.
- G. *Lafayette* - Le 11 mai, le Sommet sur la situation des arts se penche sur la région de l'Acadiana. Patti Griffin jouera la semaine prochaine. La journée de la culture créole de Vermilionville aura lieu prochainement. Zydeco Extravanganza aura lieu le 26 mai. Le Louisiana Music Museum a terminé l'étape de l'appel d'offres et a invité six entreprises à soumettre des propositions complètes. Une société devrait être choisie d'ici le mois d'août. L'ACA a rencontré Elise, de Nouvelle-Écosse, qui est le contact pour le protocole d'entente entre la Louisiane et la Nouvelle-Écosse en matière d'échanges culturels.
- H. *Pointe Coupee* - Vibes on the River aura lieu tous les vendredis du mois de mai sur les rives de False River. L'inauguration de la fresque #Pointe Coupee Proud aura lieu le 7 juin à 17 heures.
- I. *St. Martin* - St. Martin Tourism se rend à Gator by the Bay, un festival Zydeco à San Diego. La première semaine de juillet, Portland Waterfront Blues Festival. Turtles est ouvert - le premier bâtiment de ce type le long du bassin - et la grande ouverture aura lieu le 8 juin. Cypress Cove a de nouveaux propriétaires. L'un des copropriétaires est Jourdan Thibodeaux. Ils organisent des concerts tous les week-ends. Les villes et les entreprises situées le long de Bayou Teche se sont associées à wanderlust kayak rentals pour organiser des excursions. Le Teche Center for the Arts agrandit sa galerie. Stelly aide les pêcheurs d'écrevisses à demander des prêts en cas de catastrophe auprès de la SBA.
- J. *Mary* - Wedell-Williams Aviation and Cypress Sawmill Museum organise une présentation intitulée Some Like it Hot : Growing Okra in Containers le 25 mai. La bibliothèque publique de Morgan City organise un échange de plantes et de graines le 5 juin. Le 12e Rodéo de pêche annuel de Morgan City aura lieu le 8 juin. Le 4e festival annuel de la cuisine soul à Franklin aura lieu les 14 et 15 juin.
- K. *Terrebonne* - Page a fait part d'un groupe qui tente de déplacer le musée du bateau de Lockport à Thibodaux. Une cérémonie de remise de diplômes aux Amérindiens aura lieu le 13 mai. Le festival de la mûre aura lieu le 18 mai.

Terrebonne vient de recevoir la bénédiction de la flotte. Houma a reçu l'USS Kidd et ouvrira ses portes aux visites pendant son séjour.

- L. *West Baton Rouge* - Le musée de West Baton Rouge a accueilli la fête des musiciens. La fête des cerfs-volants a été un succès. L'exposition d'été est "L'évolution de la révolution". En juin, Bergeron sera au Capitol Park Museum pour un camp créole immersif. Le musée WBR organise une réception pour le Sommet du tourisme rural le 10 juin.
- M. *National Park Service* - Le NPS a finalement choisi un entrepreneur pour Eunice. Le centre culturel acadien des Prairies sera ouvert à l'automne, si tout va bien. Thibodaux recevra un nouveau bateau pour se rendre à Laurel Valley à partir du 24 mai. Le musée du dépôt proposera de la musique en direct le 11 mai. Il y a une exposition d'art d'Anna Garcia à Thibodaux. Une exposition sur la lèpre à Carville est présentée à Lafayette. Les camps d'été commencent le mois prochain.

XII. **Ajournement (Wilbert)**

Carmouche demande une motion d'ajournement. Rivere propose la levée de la séance, appuyée par Bergeron. La séance est levée à 11 h 58.